
STAATSCOMMISSIE 
HERZIENING GRONDWET 

CONCEPT 

SUBCOMMISSIE II 

Notulen van de eerste vergadering 
van Subcommissie II, gehouden op 
9 Juni 1950. 

De vergadering wordt voorgezeten door Zijne 
Excellentie Mr. J.H. van Maarseveen, ter vervanging van 
Zijne Excellentie Mr.J.R.H.van Schaik, die door ziekte 
verhinderd is. 

A a n w e z i g : Z.E. Mr .J .K.van Maarseveen, Prof .Mr . 
GoVan den Bergh, Jhr.Mr.M.van der Goes 
van Naters, M.P. Gorsira, Mr.J.A. Jonk
man, Prof.Mr.C.P.M.Romme, JDSchouten, 
H.W.Tilanus, Mr.P.J.Witteman, Mr.J.M* 
Kan, secretaris, tevens lid, Mr.M.JeP.D.. 
'baron van Harinxma thoe Slooten, adjunct
secretaris . 

Afwezigs Mr. P.J. Oud. 

^e Z2££2S£Ë££ opent de vergadering en vraagt 
of een der led en nog" Te t s wil toevoegen aan de lijst 
van onderwerpen, zoals deze voor Subcommissie II werd 
ontworpen. 

De Heer Jonkman heeft, nu hij de openingsrede
voeringen nog e en sHEëlFfY~kunne n lezen, de indruk, dat, 
tengevolge van de door de Regering met het oog op de ver
kiezingen van 1952 gewenste spoed - door de ontbinding 
der Kamers, voorgeschreven door artikel 204 der Grond
wet, telkenmale te laten samenvallen met de periodieke 
verkiezingen, wordt, naar sprekers mening, in feite ar
tikel 204 der Grondwet gedenatureerd - de Commissie wel 
wat vlug 'zich in 'bijzonderheden gaat verdiepen. In de 
richtlijnen voor de Commissie, die de openingsredevoeringen 
'behelzen, is slechts gesproken van een herzien der Grond
wet. Er doen zich een aantal cardinale "beginselvragen 
voor - bijv. wil men het verschil tussen Grondwet en wet 
handhaven, wil men de leer van het evenwicht 'behouden? -. 
Spreker zou gaarne vernemen, of de leiding der Commissie 
van oordeel is, dat men, alvorens deze 'beginselvragen te 
"beantwoorden, reeds thans specifieke onderdelen kan regelen. 

-̂ e Voorzitter antwoordt, dat de leiding der 
Commissie zich hieromtrent nog niet heeft heraden. De 
principiële kwesties, door de Heer Jonkman aan de orde 
gesteld, zijn zaken, die in pleno "besproken dienen te 
worden. 

De Heer van der Goes van Naters sluit zich aan 
hij de door de Heer"Jonkman" naar voren gebrachte vragen. 
Spreker acht het bedenkelijk, indien de Commissie de tijds
limiet - eerste lezing voor de verkiezingen in 1952 - als 
dwingend en niet te overschrijden zou beschouwen. Misschien 
zullen t.z.t. een aantal kwesties rijp blieken om reeds 
vóór de zomer 1952 in eerste lezing te worden vastgesteld. 
Misschien zal het dan aanbeveling verdienen in de additio
nele artikelen vsin de Grondwet een bepaling op te nemen, 
waardoor zonder ontbinding ook de eventuele overige voor
stellen der Commissie, zodra zij nadien gereed zouden ko
men, door een versterkte meerderheid kunnen worden aan
vaard. Dit zal later onder het oog gezien kunnen worden'. 
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Spreker voelt zich zeer bezwaard door de gang 
van zaken0 Hij leest zijn brief (zie 'bijlage) 

voor d.dc 22 Mei 1950 aan de Voor
zitter der Commissie, waarin hi^ aan deze bezwaren uiting 

de wijze, gaf. Spreker is van oordeel, dat de Commissie/haar taak 
vaarop men thans niet behoorlijk zal kunnen vervullen, daar elke Subcom-
te werk gaat, missie verschillende maatstaven zal aanleggen, 

^e Voorzitter acht de bezwaren van de Heer 
van der Goes gericht tegen een besluit, in plenaire 
vergadering genomen, en mitsdien in de Subcommissie 
niet ter goeder plaatse. Het dient in pleno behandeld 
te worden o De Subcommissie dient zich tot de haar op
gedragen taak te beperken. 

Prof o Ito mme vraagt zich af, of de door de 
Regering gevraagde spoed bij de voorgestelde werkwijze 
niet te speculatief is, doordat men te laat gereed zal 
komen. Spreker zou gaarne zien, dat men kwam tot een 
poging tot nadere begrenzing van de taak der Commissie 
en van haar Subcommissies. Als dit geschied is, kan 
men een tijdplan gaan maken. 

Prof, v0do Bergh acht het een illusie, dat 
de Commissie, indien een zeer algemene herziening wordt 
beoogd, in een klein jaar tij ds gereed zou zijn met 
haar arbeid, tenzij het jachtwerk zou worden. Wordt 
de taak breed opgevat, dan is meer tijd nodig. Even
tueel kunnen kwesties met een urgent karakter worden 
afgesplitst, teneinde tijdig gereed te zijn» Spreker 
heeft inmiddels geen bezwaar om alvast te beginnen en 
te zien, hoe het loopt. Zaken als 'bijv. het één- of 
twee kamerstelsel kunnen wij reeds thans ter hand nemen. 

De Heer Schouten acht het uitgesloten het op
gestelde program vóór iome-3? 1951 af te werken, indien 
men de onderwerpen serieus wil bestuderen/f In plenaire 

^ I i vergadering ware op korte, termijn te bezien, hoe de com-
ƒ\̂ /tjdjjbu-JdJU^ , missie verder zal gaan0 Spreker vraagt de toezegging, 

dat spoedig een plenaire vergadering, ter bespreking 
van de algemene vraagstukken, zal worden belegd. Naar 
sprekers mening is er echter geen reden om thans niet 
voort te gaan. 

De Heer Tilanus is van oordeel, dat het niet 
de taak der Commissie is een nieuwe grondwet op te 
stellen. Er is een historische groei van ruim 135 jaar, 
welke zich niet laat wegcijferen. Spreker is van mening, 
dat de commissie met de daarvoor in aanmerking komende 
onderdelen zou kunnen beginnen» Stuit zij op algemene 
vraagstukken, dan vrage zij een plenaire vergadering. 

De Heer y_an_d_er Go es van j_aters merkt, ter 
vermijding van misverstand op-, dat het niet zijn bedoe
ling was, dat de Subcommissie lijdelijk zou afwachten 
tot een plenaire vergadering zou hebben plaats gehad. 
Spreker bedoelde wel degelijk om reeds nu ons terrein 
fundamenteel te verkennen. 

De Heer Jonkman herinnert er aan, dat in de 
openingsredevoeringen zekere richtlijnen voor de Commis-
zie zijn vervat. Met de Voorzitter der Commissie ware te 
overleggen, of deze richtlijnen niet nog in plenaire bij
eenkomst aan nadere bespreking kunnen worden onderworpen. 

•̂ e Voorzitter constateert, dat er een algemeen 
verlangen bestaat naar een plenaire vergadering. Spreker 
zal dit verlangen aan de Voorzitter der Commissie over
brengen. 

Niet omtrent alle in het schema vermelde onder
werpen behoeven uitvoerige besprekingen te worden gehouden-
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Spreker wil gaarne tot 'beperking komen en zou daarom 
aan de hand van het ontworpen schema willen nagaan, 
welke 'beperkingen aangebracht kunnen worden. 

?^of. Romme acht het verstandig, dat een 
lijst van onderwerpen, welke voor diepgaande "bestudering 
in aanmerking komen, worde opgesteld, teneinde te voor
komen, dat op een laat tijdstip onverwacht nog tijdrovende 
kernpunten ter tafel komen. 

De Voorzitter zou dit laatste gaarne willen 
voorkomen. Daarom juist heeft spreker éérst gevraagd, of 
nog een der leden een toevoeging wenste. De studietaak 
der leden zou belangrijk verlicht kunnen worden, als 
men het er over eens kan word en, aan 'bepaalde onderwerpen 
niet te tornen en deze 'buiten behandeling te laten. 
Aan de plenaire vergadering zou dan kunnen worden ge
vraagd of deze daarmede zou kunnen instemmen. Spreker 
stelt voor thans te heginnen aan de afzonderlijke on
derwerpen op het schema vermeld, 

De Heer van der Goes van Naters steltvoor te 
heginnen met de punten b en c, 

•̂ e yP-°-r z.j-_"kJLgJT. acht dit niet juist % alvorens 
met vrucht over het recht van initiatief te kunnen spre
ken, moet men naar sprekers mening eerst weten of men 
het tweekamerstelsel wenst te behouden. Spreker vraagt 
of er bezwaren bestaan tegen het aanhouden van de ge
projecteerde volgorde. 

• De Heer van der C-oes van Naters heeft er 'inder
daad 'bezwaar tegen zich géTieel te houden binnen de tra
ditionele bedding, al zal hij zich neerleggen bij de 
beslissing van de meerderheid. 

In bespreking komt het tweekamerstelsel. 

Prof o Vo d.Bergh acht afschaffing van de 
Ie Kamer thans Qeen punt vc-n practische politiek. Wel
iswaar is niet het feit, dat de Ie Kamer zelve aan haar 
afschaffing zou moeten meewerken, voldoende reden voor 
wie, als spreker, met Prof.Kranenburg van oordeel is, 
dat er geen voldoende theoretische fundering is voor 
twee kamers, om niet te pogen tot die afschaffing te 
geraken, maar de wens tot afschaffing van de Ie Kamer 
leeft niet bij het Nederlandse Volk. 

Er zijn twee theorieën ter verdediging van 
het behoud van de Ie Kamer, die opgeld doen en waarop 
de overige theoriën zijn terug te leiden. 

Beide groepen zijn naar sprekers mening on
juist, De aan de Commissie gezonden nota van Prof.van 
Embden is in haar soort heel goed, de door hem voor be
houd van de Eerste Kamer aangevoerde argumenten zijn 
niet beslissende zijn theorie valt terug te leiden o~p de 
"waan van de dag" theorie. Men moet deze zaak land voor 
land bezien. Het Nederlandse Volk heeft een sterke se
cundaire functie. Daarom 'behoeft, naar sprekers oordeel, 
voor de v/aan van de dag geen vrees te bestaan. 

Historisch is het tweekamerstelsel een on-Neder
landse instelling«. In 1815 werd het op wens van de Belgen 
a contre-coeur door de Noord-Nederlanders in de Grondwet 
aanvaard. In 1848 z&t men feitelijk met de Ie Kamer in. 
zijn maag. Acht spreker de afschaffing der Ie Kamer niet 
actueel, wel actueel acht hij een bespreking van de wijze 
waarop haar leden worden gekozen. Tegen de geldende pro
cedure heeft spreker zeer ernstige bezwaren. Het is ge
kunsteld de Ie Kamer in tv/e e etappes voor 6 jaar te ver-
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kiezen, terwijl de zittingsduur van de Tweede Kamer 4 
jaar is. 

Doch afgezien daarvan wil spreker een ander 
stelsel van verkiezing naar voren "brengen, van Neder
landse oorsprong, nl. het stelsel, dat in 1798 werd 
vastgesteld voorde Bataafse Republiek, In dit stelsel 
worden de Staten-Generaal in haar geheel gekozen en 
splitsen daarna zichzelf. De kiezers kiezen de leden 
der Staten-G-eneraal - om de gedachten te "bepalen, 
een 250-tal personen - en de gekozenen kiezen uit 
hun midden, met toepassing van een personenstelsel 
op de 'basis ran evenredige vertegenwoordiging, een 
college van vijftig, die de Ie Kamer vormen. Hier
door verdwijnt het gekunstelde element uit de ver-
kiezingssystematiek van een niet-direct gekozen deel 
der volksvertegenwoordiging. Iedere partij zal bij 
de samenstelling van haar lijsten er rekening mede 
houden, dat daarop tevens een aantal personen moet 
voorkomen, geschikt voor de Ie Kamer, 

Sr is één factor, die, naar sprekers me
ning, pleit voor twee kamers i in de H e Kamer zitten 
in hoofdzaak diegenen, voor wie deze functie in het 
algemeen hun hoofdfunctie is, .de Ie Kamer zal 
meer en meer zijn samengesteld uit hen, die het lid
maatschap als nevenfunctie beschouwen, 

In het systeem, dat spreker "bepleit, kan nu 
ook de werkkracht, ijver en vaderlandsliefde worden 
aangetrokken van hen, voor wie het niet mogelijk is 
zich volledig aan de zaken der volksvertegenwoordiging 
te wijden. Ook dezen komen in dit systeem op de lijst 
van candidaten voor de volksvertegenwoordiging» Prac-
tisch zal reeds van te voren vaststaan, dat zij in de 
Ie Kamer zullen worden gekozen. 

Historisch is interessant, dat Noorwegen 
in 1814, toen het zich van Denemarken afscheidde, be
wust dit stelsel van de Bataafse Republiek overnam, 
en het op heden handhaafde. In Denemarken zou het 
kort voor de laatste oorlog zijn ingevoerd, als niet 
een onvoldoende 'belangstelling voor het vereiste re
ferendum had bestaan. Het stelsel, dat spreker voor
staat, neemt alle willekeur weg; men heeft slechts 
één verkiezing en het 'brengt bovendien een ander 
soort mensen in de Ie Kamer dan in de Tweede. Functie, 
taak en werkwijze kunnen dan in het algemeen blijven, 
zoals zij nu zijn. Aldus kan, naar sprekers oordeel, 
een gaaf en goed stelsel worden verkregen, 

•̂ e Voorzitter zou, ter verduidelijking, 
gaarne vernemen" of er enige zekerheid bestaat of men 
in de Ie of in de Tweede Kamer zal worden gekozen. 

Prof, y.d„Bergh antwoordt, dat hiervoor 
geen legale waarborg 'bestaat, maar dat de facto van 
te voren redelijkerwijze wel kan komen vast te staan, 
wie in de Ie Kamer zullen komen. Denkbaar is ook een 
ander systeems dat men op één dag bij twee directe 
verkiezingen beide kamers kiest. Spreker acht dit 
echter een overbodige verdubbeling. 

De Heer Tilanus wijst er op, dat Prof. 
v.d. Bergh uitgaat van een toeneming van de werkzaam
heden voor de leden der H e Kamer. Voorshands is dit 
voor spreker nog aan twijfel onderhevig. Ongetwijfeld 
heboen de leden der H e Kamer het thans drukker dan 
vóór 1940o Zij zijn stellig na 1945 overjaagd. 

Spreker acht dit echter te wijten aan de na
oorlogse omstandigheden en wijst er op, dat een deel 
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van de sociale en economische 'bemoeiingen thans is 
overgegaan naar de Sociaal-Economische Raad en dat' 
Indonesië veel minder tijd van de Staten-G-eneraal 
zal vergen dan tot dusver. Volgens Prof* v.d.Bergh 
dienen alle leden van de Volksvertegenwoordiging 
rechtstreeks door de kiezers te worden gekozen. 
Spreker vraagt zich echter af, of niet alle leden van 
de Provinciale Staten tezamen eenmaal in de vier jaar 
de Ie Kamer zotiden kunnen kiezen. 

Ontbinding van de Ie Kamer, niet gepaard 
gaande met ontbinding van de Provinciale Staten, heeft 
geen betekenis. Een jaar na de verkiezing der Pro
vinciale Staten volge de verkiezing der Ie Kamer, 
eveneens voor de duur mn 4 jaar. 

De Heer Y/itteman treft het, dat Prof.v.d. 
Bergh slechts heeft gesproken over de wijze van 
samenstelling der Ie Kamer. Spreker is voorstander 
van het tweekamerstelsel, maar zou in de taak van 
de Ie Kamer een wijziging willen 'brengen. Voorkomen 
moet worden, dat zij een doublure van de IIe Kamer 
wordt. Hiertoe zou spreker willen aanbevelen, dat 
de afzonderlijke begrotingshoofdstukken niet langer 
door de Ie Kamer zouden worden behandeld. Voor haar 
zouden uit de begrotingsarbeid nog slechts de alge
mene politieke en de algemene financiële beschouwingen 
gehandhaafd blijven. Bespoediging van de begrotings
arbeid zou hiervan mede een zeer nuttig gevolg zijn» 

De Heer van der Goesvan Naters merkt op, 
dat niet alleen de theorie van de waan van de dag 
voor Nederland niet opgaat vanwege onze sterk secun
daire functie, maar ook, omdat initiatief-ontwerpen 
in ons parlement slechts zeer sporadisch voorkomen. 
Ook om die reden acht spreker een "kamer van repe
titie'' overbodig. Amendementen op ontwerpen van de 
zijde der regering kunnen, indien zij schadelijk wor
den geacht, door intrekking van het wetsontwerp wor
den geneutraliseerd. Spreker is wel voorstander van 
een tv/eekamerstelsel, maar op basis van andere func
tionele werkzaamheid. 

Spreker zou zich kunnen voorstellen, dat 
de Ie Kamer het orgaan werd ter toetsing van bepaalde 
categorieën van wetsontwerpen of van alle wetsont
werpen uitsluitend aan algemene grondwettelijke 
beginselen e..d In dit verband vraagt spreker zich 
af, of een Iè Kamer met deze taak haar werk niet zou 
moeten verrichten vóór de H e Kamer, Dan is nog 
slechts één stap nodig tot het stellen van de vraag 
of niet het werk van de Ie Kamer met dat van de Raad 
van State zou kunnen samenvloeien. 

Prof. Romme heeft met enige verwondering ge
hoord, dat Prof. v.71.Bergh het onderhavige vraag
stuk niet een vraag van practische politiek acht. 
Spreker erkent, dat er argumenten voor en tegen het 
behoud der Ie Kamer zijn. Is het nut van dit lichaam 
evenredig aan de moeite die het, met name voor de 
Regering, noodgedwongen veroorzaakt? Dit komt nog 
te sterker tot uiting., nu de Regering in veel ster
ker mate gehouden is tot overleg, met name met groe
pen uit het maatschappelijk leven. Practisch lijkt 
spreker de suggestie van de Heer Witteman, om het 
merendeel van de begrotingsarbeid aan de Ie Kamer te 
onttrekken, van groot gewicht, omdat de zojuist ge
noemde moeite aldus belangrijk vermindert. De repe
titie benauwt spreker. De vraag is voor sprekers Kan 
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men correcties op het repetitiestelsel aanbrengen <5f 
kan men zekere waarborgen scheppen, dat het niveau, 
waarop de verschillende vraagstukken in de Ie Kamer 
worden 'bezien, hoger zij, dan in de H e Kamer. Spre
ker ziet hier in zekere zin een parallel tussen de 
level van de Rechtbank en die van het Hof* Naar spre
ker meent, is deze kwestie wel degelijk van practisch 
politiek 'belang. 

^3 Voorzitter merkt op, dat, als hij Prof. 
v.d.Bergh goed begrepen heeft, deze de afschaffing 
van de Ie Kamer niet als practische politieke mogelijk
heid ziet, doch anderzijds het weren van herhaling 
wel degelijk als zodanig 'beschouwt. Slechts het ont
breken van een voldoend sterke overtuiging omtrent 
de wenselijkheid van afschaffing der Ie Kamer bij 
ons volk heeft Zci„ Prof. v.d« Bergh ervan weerhou
den dienaangaande ten principale een voorstel te doen. 

De Heer JopJtoan erkent, dat men met recht 
ernstige bezwaren tegen he£~¥ee-t4an- de^ Ie Kamer kan 
opperen. Toch heeft spreker voor dit instituut een 
grote waardering. Zo v/el in de rechtspraak als bij 
polietieke beslissingen voelt spreker zeer veel voor 
twee instanties. De theorie van de waan van de dag 
acht spreker nog houdbaar, mits men de nadruk legt 
op het tempo, waarin gewerkt moet worden. Het tempo, 
waartoe de Regering en de H e Kamer vaak worden ..ge
dwongen, houdt (over)haast)ing).in, uiteraard met de 
mogelijkheid, dat iets over het hoofd wordt gezien. 
Door deze haast krijgt-bovendien meer dan eens de 
publieke meningsvorming eerst na de behandeling in 
de H e Kamer de gelegenheid zich over bepaalde kwes
ties grondig uit te spreken. De openbare mening 
komt dan ook vaak genoeg achter de behandeling in 
de H e Kamer aan. De mogelijkheid van revisie voor 
belangrijke beslissingen acht spr. van eminente 
betekenis. 

In dit verband herinnert spreker aan de 
vraag, bij het begin der vergadering als kernvraag 
door hem opgeworpens houden wij aan de evenwichts-
theorie vast? Ook de Ie Kamer is z.i. een schakel 
in het evenwicht. 

Als het mogelijk is door regelingen te 
bewerken, dat de taak van de Ie Kamer beperkt wordt, 
zou spr. dit toejuichen, doch hij realiseert zich, 
dat dit uiterst meoilijk zal zijn. Spreker kan zich 
verenigen met een soort *ee%s±rrg^edachte* prfwyut-

Spreker geeft aanvankelijk de voorkeur aan 
twee verkiezingen boven de ene verkiezing, waarvan 
Prof.v.d.Bergh voorstander is. Anderzijds zou hij 
met deze gaarne al die ouderwetse tegenstellingen 
tussen de wijze van verkiezing van de H e en de Ie 
Kamer opgeruimd zien. Voor samenvloeiing van het 
werk van Raad van State en Ie Kamer kan spreker 
niet veel voelen. Beider taak loopt te sterk uiteen. 

De Heer Schouten stemt in met de ziens
wijze van Prof o v.d.Bergh, dat een voorstel tot af
schaffing van de Ie Kamer niet opportuun zou zijn. 
Dit argument mag z,i. echter niet de doorslag geven 
om een dergelijk voorstel achterwege te laten: de 
vraag moet zijns "waardoor wordt 's Lands belang het 
best behartigd; door een stelsel van één of van twee 
kamers?" Spreker is van oordeel, dat, ondanks te er
kennen bezwaren, deze behartiging het best geschiedt 
in een tweekamerstelsel. Sr zij dus een tweede college 
voor de behandeling van zaken. Dit zij echter geen 
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repetitiecollege; men zal dienen na te gaan of er belang
rijke algemene gezichtspunten zijn uit hoof de waarvan over 
bepaalde zaken opnieuw gesproken zal moeten worden. 

Spreker is van oordeel, dat het niet doenlijk zal 
zijn, om de begeerde werkwijze, welke men wel aanvoelt, 
in regels vast te leggen. 

Spreker acht, in het algemeen geen grond aanwezig 
voor de mening, dat de Eerste ICamer op het ogenblik te 
veel in herhaling zou treden. Indien de Tweede Kamer de 
begrotingen zou moeten blijven behandelen als in het vo
rige jaar, dan zou/het Nederlandse Volk nog wel eens van 
oordeel kunnen sSpï^ dat de Eerste Kamer beter geschikt 
is voor de begrotingsbehandeling dan de Tweede. 

Spreker meent overigens, dat menig Minister 
liever een begroting in de Eerste Kamer verdedigt, dan 
in de Tweede. 

-̂ e voorzitter merkt op, dat het er om gaat, of de 
Ministers liever éénmaal of tweemaal hun begroting ver
dedigen. 

De heer Schouten stelt hiertegenover, dat menig 
Minister er misschien'Tn zijn hart wel de voorkeur aan 
zou geven9 indien hij de zaken alleen zou kunnen afdoen. 
De Minister zal echter, als hij de zaak objectief be
ziet, moeten zeggens :!Het is uitermate vruchtbaar, wan
neer het gewicht der materie daar aanleiding toe geeft, 
een zaak tweemaal te behandelen. Wel past bij de tweede 
behandeling een wijze beperking. 

Spreker acht aanvankelijk een verdubbeling van 
het aantal leden der Tweede Kamer - een der uitgangspunten 
van Prof.van den Bergh - niet nodig. Wel is hij een voor
stander van uitbreiding; spreker denkt aanvankelijk aan 
een honderdvijftigtal leden der Tweede Kamer. Tevens zou 
hij dan de Eerste Kamer tot 75 leden willen uitbreiden. 
Dit zou tevens van voordeel zijn met het oog op de be
palingen van de gequalificeerde meerderheid voor bepaal
de ontwerpen. 

Aanvankelijk is spreker geen voorstander van samen
voeging van de verkiezingen voor Eerste en Tweede Kamer. 
De indirecte verkiezing van de leden der Eerste Kamer 
door de Provinciale Staten blijve behouden. 

Spreker zou wel kunnen meegaan met een terugbrengen 
van de zittingsduur van zes op vier jaar en ook met de 
afschaffing van het aftreden van de leden der Eerste Ka-y 
mer in twee gedeelten. Ook zou spreker̂ fëVcivfeucoj» wel^lcilij **<£ 
kunnen voelen voor verkiezing van de leden der Eerste 
Kamer door de Provinciale Staten tezamen. Dfĉ /zóu hiji^^M/^t-^4, 
dan echter gesteld willen zien o^ twee jaar na de ver
kiezing van de leden der Tweede Kamer, teneinde aldus 
in het midden ener zittingsperiodeeen uitspraak over 
het regeringsbeleid mogelijk te doen zijn. 

Repetitie zou, naar spreker meent, beperkt worden, 
indien de Eerste Kamer zich op het standpunt stelt, dat 
zij slechts behandelt wat nodig is. Spreker voelt niet 
voor het ontnemen van een belangrijk deel van de begro-
tingsarbeid aan de Eerste Kamer. Dit zou in wezen,ook 
niet helpen, want in de algemene beschouwingen, welke voor 
de Eerste Kamer behouden zouden blijven, zouden onge
twijfeld de punten, welke anders bij de afzonderlijke 
begrotingshoofdstukken/behandeld wa-re*=t-, hun plaats krijgen*-
Zowel de Tweede als de Eerste Kamer diene^ zich eigener 
beweging te beperken tot wat uit haar taak als zodanig 
voortvloeit. Spreker heeft geen behoefte aan voorschriften 
terzake. Er ontwikkele zich een geestK die het mogelijk 
maakt, dat elke Kamer datgene verricht, waartoe zij het 
beste in staat is. 
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D e YóQrgitter» resumerend, stelt vast, dat enkele 
leden, hoeweï eTgenlijk vóór afschaffing van de Eerste Kamer, 
een voorstel terzake thans niet actueel achten, zodat een 
dergelijk voorstel thans niet ter tafel is. Naar algemeen 
oordeel mag de Eerste Kamer geen doublure worden van de 
Tweede Kamer. Hiervoor kiest men verschillende wegens 
de Heer Schouten wil geen voorschriften, doch wil de geest zi 
laten ontwikkelen5 de heer Witteman wenst beperking van 
onderwerpen en afschaffing van de behandeling van afzonder
lijke begrotingshoofdstukken5 de heer van der Goes van Na-
ters wenst de Eerste Kamer een andere taak, n.1. toetsing 
aan algemene grondwettelijke beginselen of iets van die aard, 
te zien toegekend; de heer Romme wenst waarborgen, dat het 
niveau van behandeling in de Eerste Kamer hoger zij dan in 
de Tweede en de Heer Jonkman wil, dat de Eerste Kamer zich 
bemerkt tot revisie.Algemeen is, dat men wil zoeken naar 
middelen om te voorkomen, dat de Eerste Kamer een doublure 
wordt van de Tweede Kamer. Een middel hiertoe zou trouwens 
ook nog kunnen zijn om slechts die ontwerpen in de Eerste 
Kamer te doen behandelen, die in de Tweede Kamer een meer
derheid hebben behaald minder dan - bijv- 2/3. Spreker legt 
aan de vergadering de vraag voor, of deze zaak nu rijp is 
voor verdere discussie, dan wel of menden Nota van het 
secretariaat hierover wil hebben. 

Profévan den Bergh is het wel met Prof.Romme eens. 
Het gaat in casu echter dm de vraag, waarom het vraagstuk 
geen "practisch probleem" is. Spreker wil niet de werkzaam
heden der commissie ophouden met de behandeling van een 
voorstel, waarvan hij de kans op verwezenlijking niet aan
wezig acht. Spreker herhaalt in dit verband, dat het Neder
landse volk allerminst is voorbereid op een voorstel uit., de
ze commissie tot afschaffing der Eerste Kamer. 

Wel actu;--eel is de vraag, welke bevoegdheden aan 
Eerste en Tweede Kamer toe te delen ? Spreker wil hier 
enige suggesties geven voor de te vervaardigen nota. 
a. Hij wijst dan op de mogelijkheid tot het uitsluiten of 

beperken van de begrotingsbehandeling voor de Eerste 
Kame r. 
In Engeland komt sedert 1911 de begroting practisch 
niet aan de orde in het House of Lords, hetwelk voor an
dere wetsontwerpen nog slechts een veto heeft voor één 
jaar. 

b. Men zou voorts , c.f, de suggestie "van de Voorzitter, de 
behandeling in de Eerste Kamer kunnen beperken tot die 
ontwerpen, die in de Tweede Kamer door een betrekkelijk 
geringe meerderheid zijn aangenomen. 

c. Ook zou men juridische onderscheidingen in de Grondwet 
kunnen vastleggen tot beperking van de taak der Eerste 
Kamer, bijvoorbeeld door bepaalde materies aan de Eerste 
Kamer te ontwekken. 

Spreker herinnert er aan, dat in 1922 in de aanvanke
lijke voorstellen tot Grondwetsherziening was opgenomen een 
zittingsduur van de Eerste Kamer van vier jaren, een ge
lijktijdig aftreden van de leden en een facultatieve ont
binding van de Provinciale Staten. Deze voorstellen zijn 
destijds met een kleine meerderheid door de Eerste Kamer 
verworpen. 

Spreker voelt niet voor het doen samenvloeien van 
het werk van de Raad van State en van de Eerste Kamer. De 
Raad van State doet thans,naar spreker meent, zeer nuttig 
werk. Hij acht het denkbeeld van de heer van der Goes van 
Naters hieromtrent hybridisch en is daarvan geen voorstan
der. 

-10-
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- 10 -

-̂ e Voopzi'tter vat als beslissing der commissie^ samen, 
dat het secretariaat een nota zal samenstellen, waarin 
wordt nagegaan, op welke wijze de taak, der Eerste Kamer 
zodanig beperkt kan worden, dat zij geen doublure der 
Tweede Kamer is. 

De Heer van der Goes van Naters vestigt in dit ver
band de aandacht op de beide bunïëis, verschenen bij 
het aftreden van Prof.Krabbe als hoogleraar, 

Prof.Romme wenst zich zijn vrijheid van oordeel over 
de afschaffing van de Eerste Kamer te reserveren, voor 
het geval onvoldoende middelen gevonden mochten worden 
om tegen repetitie ^e waken. 

De heer Jonkman wijst erop, dat de noodzaak van een 
andersoortig karaTter van Eerste en Tweede Kamer reeds 
ligt in de omstandigheid, dat de leden der Tweede Kamer 
een schadeloosstelling ontvangen, de leden der Eerste 
Kamer uitsluitend vergoeding voor reis-en verblijfkosten. 
Het lidmaatschap der Eerste Kamer is een nevenfunctie. 
Het kost dan ook moeite om, ook bij belangrijke zaken, 
steeds de leden aanwezig te doen zijn. 

Thans behelst de G-rondwet generlei aanduiding met 
betrekking tot de taak der Eerste Kamer. Nam men een 
artikel op, met als strekking? nDe Eerste Kamer is een 
Kamer van revisie", dan had men reeds een aanknopings
punt in de Grondwet voor de wijze, waarop deze kamer 
de zaken zou moeten bezien. Aan een dergelijk aankno^ 
pingspunt hecht spreker waarde, omdat men mag verwach
ten, dat een ieder zich aan zijn taak zal houden. 

De Heer Gorsira vraagt, of het nu gaat om een Grond
wet voor heY" Koninkrijk of een Grondwet voor het Rijk 
in Europa, Moet men reeds thans rekening houden met de 
mogelijkheid, dat in de Staten-Generaal ook vertegenwoor
digers van Suriname en de Antillen zitten ? Of is het 
beter dit voorlopig open te houden ? 

De Voorzitter antwoordt, dat de verhouding tot Suri
name en 'de Antillen bij subcommissie III zal . worden 
bezien, In subcommissie II zal dan t.z.t. de vraag van 
de heer Gorsira bij de bepaling van het aantal leden 
der Staten-Generaal aan de orde moeten komen. 

Aldus wordt besloten. 

De Heer van der Goes van Naters vraagt, dat het secre
tariaat de werking van de seniorenconventen in andere 
wetgevingen zal bezien. 

De vergadering wordt te 22.00 uur gesloten. 

De volgende vergadering der subcommissie wordt 
gehouden op 28 Juni 1950 te 19.30 uur in het Ministerie 

van Binnenlandse Zaken. 

23 Juni 1950 

vN/2 en 3. 
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V E R ^ E T E R B L A D 

De notulen van de eerste vergadering van Subcommissie II 

werden vastgesteld overeenkomstig het rondgezonden concept 

behoudens de navolgende wijzigingen: 

Blz. 2 (alinea 5) lees: 

De Heer Schouten acht het uitgesloten het opgesteld 

program voor 19 51 af te werken, indien men de onderwerpen 

serieus wil bestuderen en behandelen. 

Blz. 6 (alinea 3) lees: 

De Heer Jonkman erkent, dat men met recht ernstig-: 

bezwaren tegen de Eerste Kamer kan opperen, 

BIz,6, (alinea 5J regel 20 v.o.) 

Er «taat:"t^etsingsgedavhte"9 lees 2 "revisiegedac^tjC
u 

Blz. 7 (alinea 3, regel 12 v.b.) 

er staat: "van oordeel kunnen zijn", lees; "van oor«* 
deel kunnen worden." 

Blz, 7, (alinea 9, regel 22 v.o.) 

"eventueel" vervangen door: " , al wil hij daarover 

nog eens nadenken, wellicht". 

Blz,7 (alinea 9, regel 20 v.o.) 

"tesamen" lees "tezamen" . "Dit" te vervangen door 

"Deze verkiezingen"„ 

Blz. 7 (alinea 9, regel 17 v.o.) 

achter "zittingsperiode" Invoegen "mede" 

Blz.7f (alinea 10, regel 7 v.o.) 

achter "begrotingshoofdstukken" invoegen : "zouden 

worden". Schrappen het woord "waren . 
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